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به گفته معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
جلسات کمیته ویژه پایش و بررسی کیفیت اینترنت 
با هدف بررســی دقیق وضعیت موجود و احصای 
مشکلات و ارایه برنامه زمان بندی برای رفع آنها 
از ســوی اپراتورها برگزار می شود و اپراتورهایی 
که کمترین و بیشترین میزان پیشرفت در اجرای 
برنامه زمان بندی رفع مشکلات را داشته باشند، به 

مردم معرفی می شوند. 
شــیوع کرونا از اسفند ۹۸، بسیاری از فعالیت ها را مجازی و 
آنلاین کرد. در ابتدای مجازی شــدن فرآیندهای آموزشــی 
و اداری که اپراتورها و ارائه دهندگان خدمات اینترنتی، انتظار 
آن حجم بالای مراجعه کاربران را نداشتند، کیفیت و سرعت 
اینترنت دچار اختلال بود و البته با گذشت زمان، ظرفیت های 
ارتباطی افزایش یافت اما در دو ماه گذشته و با شروع مدارس و 
دانشگاه ها و آموزش مجازی و افزایش مصرف کاربران، کیفیت 

اینترنت باز هم دچار اختلال شد.
تا جایی که در پی دریافت برخی گزارشات مردمی از طریق 
سامانه ۱۹۵ وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و گلایه برخی 
کاربران فضای مجازی درباره کندی شــبکه در ساعات پیک 
مصرف در برخی از نقاط کشور، عیسی زارع پور -وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات- برای پیگیری دقیق و رسیدگی سریع به 

موضوع دستور داد و سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
موظف شد با همکاری شرکت زیرساخت، پس از بررسی دقیق 
گزارشات مردمی، راهکارهای رفع سریع اشکالات ارتباطی را 

ارائه و گزارش اقدامات اجرایی را به مردم اطلاع رسانی کنند.
زارع پور البته درباره مشــکلات اینترنتی نیز اینطور توضیح 
داد: مشــکل کلان تر ما این اســت که در چند سال گذشته 
سرمایه گذاری لازم برای توسعه ارتباطات به چند دلیل صورت 
نگرفته اســت. یکی  از دلایل مشکلات تحریمی و افزایش 
هزینه ها بوده که اپراتورها نتوانستند سرمایه گذاری لازم را انجام 
دهنــد که حالا بعد از تحریم ها، خیلی از محصولات موردنیاز 
صنعت مخابرات کشور بومی سازی شده و این امید هست که ما 

بحث توسعه را به سرعت در کشور دنبال کنیم.
ارتقای کیفیت اینترنت مستلزم همکاری همه ذی نفعان است

در این راســتا به نقل از سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی، صادق عباسی شاهکوه، رییس این سازمان در جلسه 
کمیته ویژه بررسی کیفیت اینترنت که با حضور مدیران عامل 
اپراتورهای ثابت و سیار و شرکت ارتباطات زیرساخت و مدیران 
رگولاتوری برگزار شد، با بیان اینکه ارایه سرویس اینترنت با 
کیفیت و ســرعت مناسب نیازمند همراهی و همکاری همه 
بازیگران و اپراتورها در زنجیره تامین این سرویس به کاربران 
است، گفت: هر کدام از فعالان در زنجیره تامین و ارایه سرویس 

اینترنت شامل شرکت ارتباطات زیرساخت، شرکت مخابرات 
ایران، اپراتورهای ثابت و سیار مشکل یا کاستی داشته باشند، بر 
تجربه مشترک به عنوان مهمترین ذی نفع رگولاتوری از کیفیت 

سرویس دریافتی موثر خواهد بود.
وی با بیان اینکه ارتقای کیفیت اینترنت و افزایش رضایت 
کاربران از اولویت هــای وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
است، افزود: جلسات کمیته ویژه پایش و بررسی کیفیت اینترنت 

با هدف بررسی دقیق وضعیت موجود و احصای مشکلات و 
ارایه برنامه زمان بندی برای رفع آنها از سوی اپراتورها به صورت 
مستمر در رگولاتوری برگزار می شود و اپراتورهایی که کمترین 
و بیشترین میزان پیشــرفت در اجرای برنامه زمان بندی رفع 

مشکلات را داشته باشند، به مردم معرفی می شوند.
در این نشست وضعیت شبکه شرکت ارتباطات زیرساخت، 
کیفیت تجهیزات سیمی شرکت مخابرات، اشباع لینک ها در 

شبکه انتقال و ضرورت جایگزینی کافوهای مسی با کافوهای 
نوری، مشــکلات تامین منابع مالی برای خرید و جایگزینی 
تجهیزات به روز و هزینه های شــبکه انتقال، بعنوان برخی از 

مشکلات دارندگان پروانه ارتباطات ثابت عنوان شد.
همچنین در این جلســه اپراتورهای ســیار با اشاره به رشد 
۱۰۰ در صدی مصرف اینترنت در دو ســال گذشــته، اشباع 
ظرفیت دکل های BTS در ساعات اوج مصرف، محدودیت 
در دسترســی به مکان های مناسب جهت نصب دکل، عدم 
همکاری شهرداری ها در استفاده از امکانات زیرساختی، عدم 
تامین برق مورد نیاز برخی سایت ها و دکل ها، وجود تداخل های 
 )repeater( فرکانسی به دلیل استفاده از تجهیزات تکرارکننده
غیرمجاز و ... را به عنوان برخی از مشــکلات پیش رو در ارایه 

سرویس اینترنت با کیفیت مناسب به کاربران اعلام کردند.
در پایان این جلسه مقرر شد به منظور ارتقای کیفیت سرویس 
اینترنت، با تدوین مشــوق از ســوی اپراتورها برای اصلاح 
الگوی مصرف، اقدام شود. همچنین اپراتورها لیست سایت ها 
و نقاطی را که با مشــکلات انتقال، تامین برق، فضا و نصب 
تجهیزات مواجه هستند به رگولاتوری ارایه کنند. همچنین 
شرکت مخابرات ایران بایستی برنامه توسعه شبکه انتقال خود 
را در استان های دارای مشکل اعلام کند تا در جلسات آینده، 

راهکارهای رفع آن پیگیری شود.

مدیرکل ارتباطات:ارائهدهندگاناینترنتبیکیفیتبهمردممعرفیمیشوند
پارک قم به شبکه توسعه اقتصاد دیجیتال ملحق شد

 مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات قم از ملحق شدن پارک علم وفناوری این 
استان به شبکه توسعه اقتصاد دیجیتال موسوم به تاد خبر داد. 

جواد غلام پور در دیدار با برخی فعالان کسب و کار به اشاره به هماهنگی و پیگیری اداره کل 
ارتباطات به منظور پذیرش و عضویت پارک علم و فناوری اســتان در شبکه توسعه اقتصاد 
دیجیتال اظهار داشت: به منظور حمایت از توسعه شرکت  های فناور، تقویت عناصر و عوامل 
فضای کسب و کار در حوزه اقتصاد دیجیتال و تامین بخشی از نیازهای حمایتی بخش خصوصی 
فعال در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات، شبکه توسعه اقتصاد دیجیتال از سوی پارک فناوری 
اطلاعات و ارتباطات راه اندازی شده است.وی تصریح کرد: این شبکه به حمایت از پایان نامه ها 
و رساله های دارای ایده فناورانه، حمایت مالی به منظور توسعه شرکت های مستقر در مراکز 
عضو شــبکه و حمایت از برگزاری دوره های آموزش مهارتی در حوزه فن اطلاعات در میان 
اعضای شبکه در استان های کشور می پردازد.همچنین با اشاره به سایر اعضای زیست بوم استان 
تاکید کرد: با توجه به عضویت پارک علم و فناوری قم در شــبکه تاد، مراکز رشد و نوآوری و 
شتاب دهنده های استان می توانند در صورت تمایل با مطالعه دستورالعمل مربوطه، به عضویت در 
شبکه تاد و یا استفاده از سایر طرح های حمایتی آن اقدام نمایند.بر اساس این گزارش، برنامه های 
گرنت یا بودجه پژوهشــی فناوری رشــد و جوانه از طرف وزارت علوم، تحقیقات و فناوری با 
هدف توسعه فعالیت های نوآورانه و فناورانه طرح ریزی شده و توسط پارک فن آوری اطلاعات 
و ارتباطات حمایت می شود.فعالیت پارک علم و فناوری قم در سال ۹۱ با ۲ مرکز رشد آغاز شد 
و امروز زیست بوم این استان تقریبا تکمیل شده است. ۲۰۰ واحد فناور، فعالیت پارک علم و 
فناوری، هفت مرکز رشد، پنج شتاب دهنده، ۶ مرکز نوآوری، ۹۵ شرکت دانش بنیان و حضور 

فعال دانشگاه های استان از جمله ظرفیت های فناوری قم به شمار می آیند.

بیش از ۹۰ درصد ۱۶۱ خدمت دولتی الکترونیکی شد
طبق گفته دبیر شــورای اجرایی فناوری اطلاعات، تنهــا ۱۶۱ خدمت از 
۵۹۸۹ خدمــت دولت، بیــش از ۹۰ درصد الکترونیکی شــده  و به مردم 
احســاس الکترونیکی شدن کامل می دهند و این تعداد می توانند وارد دوره 

هوشمندسازی شوند.
رضا باقری اصل در جلســه ارزیابی دوره هشتم دولت الکترونیکی که در وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات برگزار شد، با بیان اینکه تاکنون ۴۰ درصد مسیر جلوی راه برای تحقق دولت 
الکترونیکی طی شده است، گفت: ارزیابی ۱۶۳ دستگاه نشان می دهد برای اینکه مردم دریافت 
خدمات الکترونیکی را به طور کامل احساس کنند، هنوز ۶۰ درصد خدمات در پیچ و خم تعارض 

منافع و رویه های سنتی ادارات گیر کردند و درواقع فناوری پشت در سازمان ها گیر کرده است.

رشد ۴۸ درصدی فروش تجهیزات آزمایشگاهی نانو
با حمایت ستاد نانو معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری طی یک سال 
اخیر فروش تجهیزات آزمایشگاهی نانو ۴۸ درصد رشد داشته است. یکی 
از حمایت های ارائه شده در معاونت علمی و فناوری توسعه بازار تجهیزات 
آزمایشگاهی داخلی اســت. تولیدات حوزه نانو نیز از این خدمات بهره مند 

هستند.
طرح ساخت تجهیزات آزمایشگاهی و صنعتی نانو که با حمایت ستاد نانو معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری اجرایی شده است گامی مؤثر در مدیریت و توسعه فناوری و کسب و کار 
در کشور است.این کار نقشی مهم و راهبردی در رونق اقتصادی، ثروت آفرینی، حفظ دارایی های 
فکری و تخصصی و پیشگیری از خروج ارز دارد. این طرح که از سال ۸۵ در ستاد آغاز شد. روند 
ساخت و تولید تجهیزات آزمایشگاهی و صنعتی نانو را به یک باره با جهشی در خور مواجه کرد و 
اکنون بخش قابل توجهی از حجم فروش تجهیزات حوزه نانو متعلق به دستگاه های آزمایشگاهی 
است و مشتریان اصلی این تجهیزات، دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی هستند.آمار ها گواهی می دهند 
که طی یک سال اخیر فروش این تجهیزات ۴۸ درصد رشد داشته است. عددی قابل توجه که 
نشان دهنده توانمندی و ظرفیت داخلی موجود برای طراحی و ساخت این دستگاه های گران 
قیمتی اســت که پیش از این از بازار خارجی تأمین می شــد. اما با آغاز فرآیند حمایت از تولید 
محصولات، طراحی و عرضه داخلی آن ها رشد کرد و تولیدکنندگان ایرانی به سمت بازار هدایت 
شدند.بر اساس گزارش های منتشر شده، میزان فروش این محصولات و تجهیزات سال ۹۲، 
۱۷۹ میلیارد ریال بود که این عدد ســال ۹۸ به ۷۰۱ میلیارد ریال رسید و امروز رقمی بیش از 

۸۰۰ میلیارد ریال را ثبت کرده است.

تصویر گوشی شیائومی ۱۲ فاش شده
یک وبسایت چینی طراحی گوشی شیائومی ۱۲ را زودتر از موعد عرضه لو داد.  
تصویر پنل پشتی گوشی شیائومی ۱۲ فاش شده که نشان از طراحی متفاوت 
دوربین این گوشی هوشمند دارد. این تصویر، گوشی را با دوربین پشتی سه 
گانه و فلاش نشان می دهد. مشخصات دوربین این گوشی هوشمند نیز یک 
سنسور اصلی ۵۰ مگاپیکسلی را نشان داده است. گفته می شود این گوشی 
دارای لنز فوق عریض و همچنین لنز تله فوتو است. این گوشی قرار است 

اواخر این ماه عرضه شود.
طبق تصویری که توسط یک رمزگذار در وبسایت میکروبلاگینگ چینی به اشتراک گذاشته 
شده، این گوشی هوشمند دارای یک بریدگی بزرگ برای دوربین اصلی و دو بریدگی کوچکتر 
برای دوربین فوق عریض  است. گفته می شود که شیائومی پردازنده جدید کوالکام اسنپدراگون 
۸ نسل ۱ را در سری گوشی های شیائومی ۱۲ قرار می دهد. MIUI ۱۳ مبتنی بر اندروید ۱۲ 
نیز در کنار ســری Xiaomi ۱۲ عرضه خواهد شــد. ۱۲X Xiaomi ممکن است دارای 
پوسته MIUI مبتنی بر اندروید ۱۱ باشد، در حالی که Xiaomi ۱۲ احتمالا نسخه مبتنی بر 

Android ۱۲ را دریافت می کند.

 شرکت سامسونگ پس از سال ها
 وارد بازار فروش اسپیکر ها می شود 

سامسونگ در سال ۲۰۱۹ اولین اسپیکر خود را به طور محدود عرضه کرد اما 
قرار است اسپیکر گلکسی هوم مینی ۲ سامسونگ به طور گسترده تر عرضه 

شود. 
 Galaxy Home سامســونگ در حال کار بر روی نســخه جدیدی از اسپیکر هوشمند
Mini خود است. انتظار می رود گلکسی هوم مینی ۲ به روز شده جانشین گلکسی هوم مینی 
باشد که در سال ۲۰۱۹ معرفی شد و مدت کوتاهی پس از رونمایی تنها شاهد عرضه محدود آن 
بودیم.شایعات حاکی از آن است که نسل بعدی گلکسی هوم مینی دارای نمایشگری خواهد بود 
که این محصول را از بلندگو ها دور می کند و احتمالاً آن را به یک نمایشگر هوشمند یا دستگاه 
 Galaxy تبدیل می کند. جزئیــات در مورد طراحی echo show ارتباطی مانند آمازون
 Galaxy ۲ بسیار اندک است، اما گمانه زنی ها نشان می دهد که دستگاه می تواند شبیه Mini
Mini موجود یا احتمالاً حتی Google Home Hub باشد. پیش بینی شده است که این 
دستگاه با شماره مدل SM-V۳۲۰ راه اندازی شود.عرضه بلندگوی هوشمند سامسونگ مدت 
زیادی است که در راه است. این شرکت کره جنوبی اولین اسپیکر هوشمند گلکسی هوم را در 
سال ۲۰۱۸ رونمایی کرد، اما این دستگاه هرگز وارد بازار نشد. این شرکت گلکسی هوم مینی را در 
سال ۲۰۱۹ معرفی کرد اما این دستگاه را تنها در کشور کره جنوبی عرضه کرد. سامسونگ تعداد 
محدودی از این بلندگو های کوچک را برای اهداف آزمایشی در اختیار مصرف کنندگان قرار داد.

یک شرکت امنیتی اعلام کرد هکرها ۱۹۶ میلیون دلار از صرافی 
رمزارز بیت مارت دزدیدند.  صرافی »بیت مارت« در بیانیه رسمی 
که صادر کرد، این هک را تایید و آن را یک رخنه امنیتی گسترده 
نامید و اعلام کرد هکرها حدود ۱۵۰ میلیون دلار از داراییهای این 
صرافی را به ســرقت برده اند. با این حال شرکت تحلیل دیتا و 
امنیت بلاک چین »پکِ شــیلد« اعلام کرد پول به سرقت رفته 

حدود ۲۰۰ میلیون دلار بوده است.
“بیت مارت« در بیانیه خود خاطرنشان کرد که همه برداشتها موقتا و تا اطلاع 

ثانوی معلق شده و بازبینی امنیتی کاملی در جریان است.
“پکِ شیلد« نخستین شرکت امنیتی بود که روز شنبه متوجه این رخنه شد و از 

خروج مستمر دهها میلیون دلار از سوی یکی از نشانی های بیت مارت به نشانی 
خبر داد که اتر اسکن از آن به عنوان هکر بیت مارت یاد کرده است.

طبق برآورد »پکِ شیلد«، بیت مارت حدود ۱۰۰ میلیون دلار رمزارزهای مختلف 
در بلاک چین اتریوم و ۹۶ میلیون دلار از سکه ها در اسمارت چین بایننس از 

دست داده است.
“بیت مارت« اعلام کرد کیفهای آنلاین اسمارت چین اتریوم و بایننس هک 
شده، تنها درصد اندکی از داراییهای این صرافی بوده اند و همه کیفهای دیگر در 

امنیت بوده و آسیبی ندیده اند.
طبق آمار »کوین گکو«، صرافی »بیت مارت« که خدمات مختلفی شــامل 
مبــادلات لحظه ای و معاملات اهرمی عرضه می کند، معمولا در رده برترین 

صرافی های رمزارز متمرکز از نظر حجم معاملات قرار دارد.
شرکت امنیتی »پکِ شیلد« اعلام کرد بیت مارت می گوید روشهایی که هکرها 
استفاده کرده اند، هنوز نامعلوم است اما آنچه پس از هک شدن این صرافی اتفاق 
افتاده است، کاملا روشن است. این یک مورد انتقال، سواپ و پولشویی بوده است.
بر اســاس گزارش شبکه ســی ان بی ســی، جدیدترین سرقت هکرها، به 
موج هکهای اخیر اضافه می شــود. شرکت وام دهنده رمزارز »سلسیوس نت 
ورک« هفته گذشته در نتیجه ۱۲۰ میلیون دلار هک پلتفرم مالی غیرمتمرکز 
BadgerDAO پول از دست داد. در اوت هم یک هکر بیش از ۶۰۰ میلیون 
دلار توکن از صرافی »پلی نت ورک« دزدید اما پس از یک سلسله اتفاقات، تقریبا 

همه این پول را برگرداند.

به گفته ناسا، اولین ارتباط لیزری این سازمان با فضا 
به دلیل نقص فنی با تاخیر همراه است. 

طرح نیروی فضایی آمریکا برای پرتاب تعدادی از ماهواره های 
آزمایشی، از جمله یک فضاپیمای لیزری ناسا، به تعویق افتاد. 
به گفته مقامات، این تعویق ناشی از شناسایی نشتی در سیستم 

ذخیره سازی زمینی پیشران موشک بوده است.
ناسا در این باره گفته بود که تیم پرتاب، سیستم ذخیره سازی 
را تعمیر کرده، اما به زمان بیشتری نیاز دارد تا یکپارچگی نمونه 
سوخت را قبل از عملیات مخزن بررسی کند. سرهنگ کارلوس 
کوئینونز، مدیر برنامه آزمایش فضایی گفت که این ماموریت 

قبلًا نیز به دلایل مختلف از تابستان تاکنون به تعویق افتاده بود. 
گفتنی است که ناسا حدود ۳۲۰ میلیون دلار را برای کمک به 
این فضاپیمای نمایش Relay ارتباطات لیزری، هزینه کرده 
است. معمار بخش اکتشاف و ارتباطات فضایی ناسا در این باره 
گفت: »این ماموریت نشان می دهد که چگونه مقادیر عظیمی 

از داده ها از مدار های بلند در فضا، از جمله ویدئو های طولانی با 
وضوح بالا، در عرض چند ثانیه با استفاده از پرتو های نور لیزر به 
زمین ارسال می شود. چنین ارتباطات لیزری از نظر زمان و مقدار 
داده ای که می تواند از فضا ارسال کند، امواج رادیویی را تحت 

الشعاع قرار می دهد.”

سرقت 196 میلیون دلار از یک صرافی رمزارز

اولین ارتباط لیزری ناسا با فضا به تعویق افتاد 

اخبار کوتاه 

شرکت اپل از به روزرسانی نسخه اپل واچ 
SE، با هدف طراحی برای ورزشکاران با مدل 

»مقاوم« خبر داد.
 اپل اخیرا سری ۷ ســاعت های خودش را راه اندازی 
کرده و اکنون این شــرکت در حال آماده شــدن برای 
عرضه مدل های جدید است. طبق گزارش مارک گورمن 
از بلومبرگ، این شرکت مستقر در کوپرتینو می تواند کل خط تولید ساعت هوشمند را اصلاح کند. 
گزارش شــده که خط تولید اپل واچ برای ســال آینده می تواند شامل یک نسخه به روز شده از 
Apple Watch SE باشد که ممکن است Apple Watch SE ۲ نامیده شود. اپل واچ 
SE ۲ مطابق با مدل اصلی SE خواهد بود که در سال ۲۰۲۰ با هدف اقتصادی عرضه شد. این 
ساعت دارای طراحی هایی مشابه مدل های معمولی اپل واچ است، اما برخی از ویژگی های پیشرفته 
مانند نمایشگر همیشه روشن، سنسور اکسیژن خون و عملکرد ECG را ندارد. تاکنون، هیچ چیز 
در مورد آنچه که مدل به روز شده Watch SE می تواند ارائه دهد مشخص نیست، اما احتمالا 
کمی تغییر در طراحی و برخی ویژگی های اضافی مربوط به مدیریت سلامت و تناسب اندام وجود 
دارد.اپل همچنین قصد دارد این نسخه از ساعت هوشمند خود را با دوام بیشتر عرضه کند که برای 
ورزشکاران تولید خواهد شد. گفته می شود که این دستگاه دارای طراحی »مقاوم« است و احتمالا 

دارای یک قاب مقاوم تر در برابر خراش، فرورفتگی، افتادن و ... است. 

در شرایطی که رقابت شرکت های دارویی 
برای تولید واکسن سازگار با سویه اومیکرون 
ادامه دارد، شرکت نوواواکس از تولید چنین 

واکسنی تا دی ماه خبر داده است.
با گذشت چند هفته از انتشار رسمی خبر شیوع سویه 
جدید ویروس کرونا موسوم به اومیکرون نگرانی ها در 
مورد یک همه گیری جدید افزایش یافته و از همین رو مؤسسات گوناگونی در آسیا، اروپا و آمریکا 
در تلاشند تا واکسن سازگار با آن را روانه بازار کنند.در روزهای اخیر فایزر و مدرنا از تلاش برای 
تولید واکسن جدید ام آر ان ای نابودگر سویه اومیکرون خبر داده اند. شرکت آلمانی بی ون تک 
هم از همکاری با فایزر در این زمینه خبر داده است.بنا بر اعلام بی ون تک، ساخت و عرضه یک 
واکســن جدید mRNA نوع خاص کمتر از ۱۰۰ روز طول می کشد. نقطه قوت واکسن های 
mRNA این اســت که تنها چیزی که برای تولید واکسن جدید کرونا بدین شیوه مورد نیاز 

است، کدگذاری مولکول های mRNA با استفاده از طرح ژنتیکی پروتئین سویه جدید است.
واکسن نوواواکس بر مبنای مهندسی سلول های میزبان ویروس کرونا تولید می شود و آزمایش 
میزان کارآیی آنتی بادی های تولید شده در بدن پس از استفاده از این واکسن طی روزهای آینده 
انجام می شود. این شرکت در بیانیه ای خاطرنشان کرده که تولید تجاری یک واکسن جدید برای 

سویه اومیکرون می تواند از ماه آینده آغاز شود.

محققان با استفاده از روش دستکاری ژنتیکی 
کریسپر موفق شــدند برای اولین بار با دقت 
۱۰۰ درصدی جنسیت موش ها را مشخص کنند.
تعیین دقیق جنســیت موش ها قبــل از تولد تحولی 
مهم است که موجب می شود از کشتار بی حاصل این 
موجودات در محیط های علمی و آزمایشگاهی به علت 
ازدیاد تولد موش های دارای جنسیت ناخواسته جلوگیری شود.پژوهشگران انگلیسی از روش دستکاری 
ژنتیکی کریسپر برای تعیین دقیق جنسیت موش ها استفاده کرده اند. با توجه به اینکه موش های 
نر در بررسی های آزمایشگاهی چندان مورد نیاز نیستند معمولاً معدوم می شوند. البته برای تکمیل 
برخی از آزمایش ها، دانشمندان می توانند از حیوانات نر یا ماده برای مطالعه بیماری های جنسی مانند 
سرطان تخمدان یا پروستات نیز استفاده کنند. در حال حاضر، هیچ روشی برای کسب اطمینان از تولد 
 CRISPR-Cas۹ پستانداران با جنسیت مورد نظر وجود ندارد.با استفاده از روش دستکاری ژنتیک
موش ها تنها در صورت بهره مندی از جنسیت مورد نظر می توانند رشد جنینی خود را ادامه دهند. روش 
یادشــده متشکل از دو بخش است. آنزیم Cas۹ دی ان ای سلول را برش می زند و یک توالی آر 
ان ای که نقش راهنما را بر عهده دارد، مســیر دستکاری ژنتیکی را مشخص می کند.از این روش 
برای موفقیت تولید ۳۶ نوزاد موش ماده و ۳۶ نوزاد موش نر استفاده شده است. نکته مهم این است 

که دستکاری های ژنتیکی هیچ عارضه جانبی مضری برای موش های تازه متولد شده ایجاد نکرد.

واکسن اومیکرون نوواواکس تا دی ماه عرضه می شود روسیه برای دو شرکت گوگل و متا پرونده قضایی تشکیل می دهد مقاوم سازی سری SE۲ اپل واچ برای ورزشکارانتعیین دقیق جنسیت موش با دستکاری ژنتیکی

دولت روسیه قصد دارد شرکت گوگل و متا را 
به دلیل تخلفات در گردش مالی سالانه جریمه 
کند. خبرگزاری RIA خبــر داد که رگولاتور 
دولتی ارتباطات روسیه، پرونده های قضایی را 
در دادگاه مسکو علیه گوگل و متا تشکیل داده 
است که می تواند شــامل جریمه هایی برای 

گردش مالی سالانه این دو شرکت فناوری آمریکایی در روسیه شود.
Roskomnadzor در ماه اکتبر هر دو شرکت گوگل آلفابت و فیسبوک متا را به دلیل عدم 
موفقیت مکرر در حذف محتوایی که مسکو غیرقانونی می داند جریمه کرد. دادگاه منطقه تاگانسکی 
مسکو گفت که تاریخ دادگاه برای هر دو شرکت ۲۴ دسامبر تعیین شده است. تا این لحظه هیچ یک 
از این دو شرکت به درخواست اظهار نظر پاسخ ندادند.روسیه فشار بر شرکت های فناوری خارجی 
را افزایش داده است، زیرا به دنبال اعمال کنترل بیشتر بر اینترنت است، از ماه مارس سرعت توییتر 
)TWTR.N( را کاهش داده و دیگر شرکت ها را به دلیل نقض محتوا جریمه می کند. گوگل 
امسال بیش از ۳۲ میلیون روبل جریمه پرداخت کرده است.گوگل، توییتر و متا به میزان قابل توجهی 
تعداد پست های ممنوعه توسط مسکو را در سیستم عامل های خود کاهش داده اند. روسیه ماه گذشته 
خواستار آن شد که ۱۳ شرکت فناوری خارجی و عمدتاً آمریکایی تا پایان سال ۲۰۲۱ به طور رسمی 
در خاک روسیه حضور داشته باشند یا با محدودیت های احتمالی یا ممنوعیت های کامل مواجه شوند.

نخستین جلســه هم اندیشی طرح 
حمایت از کاربــران فضای مجازی و 
خدمات پایه کاربــردی در خصوص 
ارتباطات،  وزارت  پیشنهادات  تطبیق 
امروز در مرکز پژوهش های مجلس 

برگزار می شود.
پــس از ارجاع طرح حمایت از حقوق کاربران 
فضای مجازی و خدمات پایه کاربردی به مرکز 
پژوهش های مجلس برای اعمال نقطه نظرات و 
پیشنهادات وزارت ارتباطات و مرکز ملی فضای 

مجازی، جلسه هم اندیشی در این باره، امروز برگزار شد.
در این جلســه که ساعت ۱۴ روز ســه شنبه در مرکز پژوهش های مجلس 
برگزار شد، با حضور نمایندگان دولت و مرکز ملی فضای مجازی و نخبگان و 
صاحبنظران این حوزه و نیز کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس، پیشنهادات 
مرتبط با طرح حمایت از حقوق کاربران فضای مجازی به بررسی و اظهار نظر 

گذاشته می شود.
قرار اســت مرکز پژوهش های مجلس ظرف ۱۰ روز با اعمال پیشنهادات و 
نظرات وزارت ارتباطات و مرکز ملی فضای مجازی در این طرح، طرح جدید را 

به کمیسیون مشترک بررسی طرح، ارائه دهد.
رضا تقی پور انوری، رئیس کمیسیون مشترک طرح حمایت از حقوق کاربران 
فضای مجازی پیش از این به مهر گفته بــود: مأموریت مرکز پژوهش های 
مجلس این است که مطابق با نظرات مکتوبی که از مرکز ملی فضای مجازی و 

وزارت ارتباطات دریافت شده است، طرح حمایت 
از حقوق کاربران فضای مجازی و خدمات پایه 
کاربردی را با این نظرات و پیشنهادات تطبیق 

داده و آنها را اعمال کند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا در این مرحله 
نیز از صاحبنظران نظرخواهی خواهد شد، گفت: 
ما بارها اعلام کردیم که چنانچه نظرات مکتوب 
از سوی کارشناسان، بخش خصوصی و نهادها 
به دبیرخانه کمیسیون طرح ارائه شود، حتماً آنها 
را بررســی کرده و پــس از آن از صاحبنظران 
می خواهیم که در جلسه کمیسیون حضور یابند و در مورد نظراتشان توضیح 

دهند.
تقی پور گفت: در مورد پیشنهادات وزارت ارتباطات و مرکز ملی فضای مجازی 
بعد از برگزاری جلسات کارشناسی در مرکز پژوهش های مجلس، نتیجه را در 

قالب نسخه نهایی اعلام می کنیم.
وی افزود: پیش بینی مان این است که بررسی این پیشنهادات در بازه زمانی 
۱۰ روز کاری به اتمام برســد و پس از آن جلســه بررسی طرح در کمیسیون 

مشترک پیگیری و ادامه خواهد یافت.
هفته گذشته وزارت ارتباطات و مرکز ملی فضای مجازی با ارسال نامه ای به 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس، خواستار تغییر برخی مفاد این طرح در زمینه 
وظایف کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی، وظایف و اختیارات وزارت 

ارتباطات، جایگاه شورای عالی فضای مجازی و نیز حمایت از پلتفرم ها شدند.

 رییس سازمان تنظیم مقررات گفت: 
باکیفیت و  اینترنت  ارائه ســرویس 
سرعت مناســب نیازمند همراهی و 
همکاری همه بازیگران و اپراتورها در 
زنجیره تامین این سرویس به کاربران 

است. 
»صادق عباســی شاهکوه« در جلسه کمیته 
ویژه بررسی کیفیت اینترنت که با حضور مدیران 
عامل اپراتورهای ثابت و سیار و شرکت ارتباطات 
زیرساخت و مدیران رگولاتوری برگزار شد، با 

اعلام این مطلب گفت: هر کدام از فعالان در زنجیره تامین و ارائه ســرویس 
اینترنت شامل شرکت ارتباطات زیرساخت، شرکت مخابرات ایران، اپراتورهای 
ثابت و سیار مشکل یا کاستی داشته باشند، بر تجربه مشترک به عنوان مهمترین 

ذی نفع رگولاتوری از کیفیت سرویس دریافتی موثر خواهد بود.  
وی با اشــاره به اینکه ارتقای کیفیت اینترنت و افزایش رضایت کاربران از 
اولویت های وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات اســت، افزود: جلسات کمیته 
ویژه پایش و بررســی کیفیت اینترنت با هدف بررسی دقیق وضعیت موجود 
و احصاء مشــکلات و ارائه برنامه زمان بندی برای رفع آنها از سوی اپراتورها 
به صورت مســتمر در رگولاتوری برگزار می شود و اپراتورهایی که کمترین و 
بیشترین میزان پیشرفت در اجرای برنامه زمان بندی رفع مشکلات را داشته 

باشند به مردم معرفی می شوند.
در این نشست وضعیت شبکه شرکت ارتباطات زیرساخت، کیفیت تجهیزات 

سیمی شــرکت مخابرات، اشباع لینک ها در 
شــبکه انتقال و ضرورت جایگزینی کافوهای 
مسی با کافوهای نوری، مشکلات تامین منابع 
مالی برای خرید و جایگزینی تجهیزات به روز 
و هزینه های شــبکه انتقال، بعنوان برخی از 
مشکلات دارندگان پروانه ارتباطات ثابت عنوان 
شد. همچنین در این جلسه اپراتورهای سیار با 
اشاره به رشــد ۱۰۰ درصدی مصرف اینترنت 
در ۲ سال گذشته، اشــباع ظرفیت دکل های 
BTS در ساعت های اوج مصرف، محدودیت 
در دسترسی به مکان های مناسب برای نصب دکل، عدم همکاری شهرداری ها 
در اســتفاده از امکانات زیرساختی، عدم تامین برق مورد نیاز برخی سایت ها و 
دکل ها، وجود تداخل های فرکانسی به دلیل استفاده از تجهیزات تکرارکننده 
)repeater( غیرمجاز و غیره را به عنوان برخی از مشکلات پیش رو در ارائه 

سرویس اینترنت با کیفیت مناسب به کاربران اعلام کردند.
در پایان این جلسه مقرر شد به منظور ارتقای کیفیت سرویس اینترنت، با تدوین 
مشوق از ســوی اپراتورها برای اصلاح الگوی مصرف، اقدام شود. همچنین 
اپراتورها فهرست سایت ها و نقاطی را که با مشکلات انتقال، تامین برق، فضا و 

نصب تجهیزات مواجه هستند به رگولاتوری ارائه کنند.
همچنین شــرکت مخابرات ایران باید برنامه توسعه شبکه انتقال خود را در 
اســتان های دارای مشکل اعلام کند تا در جلسات آینده، راهکارهای رفع آن 

پیگیری شود.

 برگزرای جلسه هم اندیشی 
طرح حمایت از کاربران فضای مجازی 

 ارتقای  کیفیت  اینترنت 
مستلزم همکاری همه ذی نفعان است

اپل هنوز درباره سواستفاده اپ استور 
از توسعه دهندگان نرم افزار در روسیه 
با چالش هایی روبرو است و خواستار 
بررسی دستور »سرویس فدرال ضد 

انحصار« این کشور شده است.
طبق گزارشی که راشاتودی منتشر کرده اپل 
خواهان بررسی قضائی یک هشدار »سرویس 
فدرال ضد انحصار روسیه« )FAS( است که 
در ماه آگوست صادر شده و به توسعه دهندگان 
نرم افزار اجازه می دهد به جایگزین های سیستم 

پرداخت در اپ مربوط به اپ استور اشاره کنند.این سازمان تا ۳۰ سپتامبر به اپل 
فرصت داده بود تا سیاست هایش را تغییر دهد اما شرکت آمریکایی با وجود تهدید 
به جریمه از تغییر قوانین خود سرباز زد.این اقدام روسیه با جنجال های قانونی 
اپل در آمریکا همزمان شده است. در آمریکا قاضی پرونده شکایت اپیک گیمز 
علیه اپل به این شرکت دستور داده بود تا به توسعه دهندگان نرم افزار اجازه دهد 

به روش های پرداخت جایگزین پرداخت در اپ 
اشاره کنند. اما اپل خواستار تجدید نظر در رأی 
دادگاه شد. دادگاه نیز در نهایت درخواست اپل را 
رد کرد و به شرکت فرصت داده تا ۹ دسامبر این 

تغییر را در اپ استور خود ایجاد کند.
البته تلاش اپل برای مقابلــه با قانونگذاران 
آمریکایی و روسی چندان عجیب نیست. بخش 
اعظم درآمد این شرکت از فروش سخت افزار 
تأمین می شود اما کسب و کار ارائه سرویس های 
آن در حال رشد است. تسهیل کردن روش های 
پرداخت طرف ثالث نه تنها به درآمد اپ استور خسارت می زند، بلکه این احتمال را 
افزایش می دهد که اپ های خطرناک کاربران را به سایت های مخرب راهنمایی 
کنند. با این حال اپل راه فراری ندارد. رگولاتورها نگران هستند که سیاست های 
اپل رقابت را سخت تر می کند و به نظر نمی رسد آنها اجازه دهند این موضوع 

حل نشده باقی بماند.

پلیس کانادا به ساکنان منطقه یورک 
هشدار داده گروهی از مجرمان سایبری 
با استفاده از ایرتگ های اپل خودروهای 

لوکس را سرقت می کنند.
در بیانیه ای که پلیس منطقه ای یورک منتشر 
کرده، درباره شناسایی روش جدید مجرمان برای 
ردیابی و سرقت خودروهای گرانقیمت به ساکنان 

هشدار داده شده است.
طبق اطلاعات موجود این روش از ســپتامبر 
۲۰۲۱ مورد اســتفاده قرار گرفته است. در این 

زمان پلیس مشغول تحقیق درباره شیوه استفاده از دستگاه های کوچک ردیابی 
بود که سارقان روی خودروهای لوکس قرار می دادند تا بتوانند بعداً آنها را ردیابی 

و سرقت کنند.
پلیس منطقه مذکور به طور خاص به ایرتگ ها اشاره کرده است که سارقان 
آنهــا را در نقاط مخفــی خودروهای پارک شــده در خیابان های پر ترافیک یا 

پارکینگ ها می چسبانند. در مرحله بعد سارقان 
وسیله نقلیه مذکور را تا خانه صاحب آن ردیابی 
می کنند و سپس با استفاده از ابزارهایی خاص 
وارد خودرو می شــود. ســارقان بــرای ورود به 
خودرو با پیچ گوشتی در سمت راننده یا کمک 
راننده را باز می کنند. در همین راستا پلیس منطقه 
یورک با انتشار توصیه هایی سعی دارد از سرقت 
خودروهای مردم جلوگیری کند. به گفته پلیس 
خــودرو باید در یک گاراژ با قفل پارک شــود. 
همچنین استفاده از قفل فرمان نیز کارآمد است. 
به مالکان خودروها توصیه شده پورت داده های خودرو نیز قفل شود به این ترتیب 

از دسترسی به رایانه موجود در وسیله نقلیه نیز جلوگیری می شود.
اپل در iOS-۱۵.۲ قابلیتی را به طور آزمایشی فعال کرده که به کاربران اجازه 
می دهد اشیا مخفی را ردیابی کنند. به این ترتیب مالکان می توانند ایرتگ های 

مخفی را ردیابی کنند و به پلیس اطلاع دهند.

تقلای اپل در روسیه برای فرار از دستورات دولتی ایرتگ اپل شریک جرم سارقان خودروهای لوکس شد
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